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Interviuri

Tiberiu
Simionescu, 
o istorie vie 
a Operetei

Este o adevărată emblemă  a
Teatrului de Operetă: a făcut parte din prima
distribuŃie a primului spectacol, este
membru fondator al Teatrului, a jucat în
aproape toate titlurile, fiind partener cu
întreaga generaŃie de aur a operetei, ca
actor şi cântăreŃ, dar şi ca mentor al noilor

generaŃii care s-au perindat pe scenă de-a
lungul anilor.

Am stat de vorbă cu Maestrul
Tiberiu Simionescu despre cariera sa şi
bogata experienŃă teatrală. Figura jovială,
prietenoasă inspiră încredere, optimism,
mulŃumirea sufletească după o viaŃă plină
de glorie şi satisfacŃie.

L.C.: Stimate Maestre Tiberiu
Simionescu, vă mulŃumesc că aŃi
acceptat invitaŃia de a răspunde la
câteva întrebări referitoare la activitatea
dvs. teatrală. Care a fost crezul dvs. care
v-a condus până aici?

T.S.: Cine spune că are un singur
crez, face o figură de stil… Crezurile sunt
multe, primul ar fi: să crezi ceea ce eşti, să
crezi ceea ce spui, că dacă tu nu crezi ceea
ce faci şi  spui, ce pretenŃii poŃi să ai să te
creadă cei din sală… În al doilea rând, lupta
pentru a-Ńi atinge idealul, munca de Sisif
pentru depăşirea obstacolelor este
interesantă: în clipa când l-ai atins, deja nu
mai e interesant. Jocul cu fiecare rol făcut a
fost una din provocările mele. Idealul meu a
fost teatrul.

Să începem cu anii de formare:
care au fost profesorii care v-au
influenŃat decisiv cariera?

Marieta Sadova mi-a fost mentor şi
am învăŃat de la ea un lucru care m-a ajutat
foarte mult. Mai ales că dumneaei a studiat
în FranŃa, cu cea mai bună profesoară de

dicŃie a timpului.  Paralel cu profesia am fost
mentorul tuturor garniturilor care s-au
perindat prin teatrul de operetă. Am fost
primul asistent în Conservator la dicŃiune şi
versuri; voluntar, bineînŃeles… pe atunci nu
exista noŃiunea de asistent în Conservator.
Pentru Teatrul de Operetă trebuie să fii
pregătit în 3 profesii: să ştii să spui proză,
să ştii să cânŃi, să ştii să dansezi. Chiar
dacă lasă impresia de gen uşor, în realitate
este foarte complex.

Cum aŃi ales teatrul?
Tatăl meu, Nae Simionescu, era

actor. În 1907 a început teatrul, a studiat
proza cu celebrul C. I. Nottara. Practic, eu
am continuat o pasiune de familie.  După 2
luni de studii la Academia regală de muzică
şi artă dramatică – secŃia proză, printr-o
împrejurare oarecare, m-a văzut directorul
Teatrului NaŃional de atunci, Ion Marin
Sadoveanu, şi m-a chemat în Teatrul
NaŃional. A fost o ocazie foarte favorabilă
pentru vremurile acelea.

Vă mai amintiŃi care a fost
primul spectacol în care aŃi jucat?

Da, cum să uit… Era şi regizorul
Paul Gusti în sală: în O scrisoare pierdută, la
Teatrul NaŃional. 

Dacă aŃi început activitatea în
teatru, cum aŃi ajuns la Operetă?

Am jucat teatru până în 1948.
Atunci m-am mutat la Teatrul de Operetă,
pe atunci era Teatrul de Operetă al Armatei,
un teatru de vreo 600 de oameni. În 1950
am pus şi eu umărul la trecerea la stat, la
înfiinŃarea Teatrului de stat de Operetă. 

Primul spectacol la operetă?
În Opereta de Stat: în noiembrie

1950, Vânt de libertate (de Isaak
Dunaevski), alături de nume grele - Petre
Ştefănescu-Goangă, Şerban Tassian (erau
colaboratori de la operă), apoi Silli
Bobescu, Marina Babulic, Nae Roman,
Bimbo Mărculescu, Virginica Romanovski…

Care au fost rolurile preferate în
activitatea dvs.?

În proză a fost Zefir în Trandafirii
roşii de Zaharia Bârsan, rol care m-a
pasionat. În operetă: în Plutaşul de pe
BistriŃa de Filaret Barbu am avut primul meu
rol cântat… My Fair Lady a fost o lucrare
dragă mie. În łara Surâsului de Franz
Lehar, am avut un rol care mi-a mers la
inimă. În rest, am jucat în sute de roluri…

Parteneri favoriŃi?
Nu pot să nu vorbesc de Ion

Dacian. Apoi Dorin Teodorescu… a fost un
tenor de inimă; de când a venit în Bucureşti,
l-am luat sub aripa mea. Cleopatra
Melidoneanu, Mioara Manea, Patricia
Seymour… De fapt, eu am fost în foarte
bune relaŃii cu toŃi colegii…

MulŃi dintre colegii dvs. vă sunt
foarte recunoscători pentru sprijinul
acordat, au fost şcoliŃi de dvs. VorbiŃi-ne
mai mult despre acest aspect al
activităŃii dvs. pedagogice

…da, cam toŃi au trecut prin
„ograda” mea de când s-a înfiinŃat Opereta
de Stat (1950). Cea mai mare pasiune pe
care am avut-o a fost aceea de a forma
tineri. O satisfacŃie imensă, care are
durabilitate. Succesul unui spectacol este
efemer, dar bucuria de a vedea progresul
în cei pregătiŃi de mine era imensă.

Şi colegii vă iubeau şi vă
respectau sfaturile. AveaŃi intuiŃia de a
vedea valoarea în fiecare…

Secretul? Întâi doream să cunosc
omul cu care lucram. Nu gândeam cum aş
face eu, ci cum ar gândi el. Avea valoare

ceea ce spuneam pentru că intram în
sufletul lui şi îl ajutam să facă cu propriile
forŃe. Începând cu Ludovic Spiess, pe care
l-am ajutat puŃin la familiarizarea cu rostirea
prozei, şi până la cei din generaŃia de
acum… Alfredo Pascu este un exemplu bun
de ce am putut realiza cu el. Dorin
Teodorescu a fost un caz care m-a marcat
foarte mult. După un accident cerebral dificil
l-am ajutat în refacerea dicŃiei: am lucrat cu
el insistent 3 luni, zi de zi, până a dispărut
orice sechelă. Interesant, sunetele cântate
îi ieşeau la doar o săptămână după ce a fost
operat, dar centrul vorbirii i-a fost afectat.
Dar s-a recuperat perfect. În ziua când ar fi
trebuit să apară pe scenă –  alt Dorin decât
îl cunoscuse lumea, mult, de zece ori mai
bun, se refăcuse complet – a fost
înmormântat… m-a marcat mult treaba
aceasta… Şi Ion Dacian a fost un caz
asemănător, dar fericit…

Cum l-aŃi cunoscut pe Ion
Dacian?

Ion Dacian a fost adus de la Cluj în
1939. Prin tata am rămas prieteni până a
murit. Cu toate că avea zece ani mai mult
ca mine, ne-am împrietenit extraordinar de
mult. Prietenia noastră s-a cimentat în
special când a avut două accidente grave
de sănătate. Şase luni a durat recuperarea
şi nu putea să articuleze nimic. Şi de la acel
stadiu, după şase  luni a reluat rolul
profesorului Higgins din My Fair Lady, care
este un fel de maraton, un imens rol, cu
proză fantastic de multă. 

AŃi colaborat şi ca regizor…
Am vrut să pun în practică… în

toate operetele… ce am învăŃat. Cu
regizorul George Zaharescu am colaborat
îndeaproape. La tot ce a pus el în scenă, în
afară de primul spectacol, i-am fost asistent
până a murit. Şi toate le-am preluat eu. La
fel şi My Fair Lady. A dispărut de pe afiş
pentru că au murit artiştii, rând pe rând…

Până de curând aŃi făcut parte
activ din echipa TNO. Cum vedeŃi viitorul
operetei, Ńinând cont de trecutul pe care
îl cunoaşteŃi atât de bine?

Există o doză de subiectivism. Eu
sunt ancorat mult în trecut şi mereu anul
acesta este diferit de anul trecut, este o
permanentă schimbare, nepierzând
coloana vertebrală a noŃiunii de teatru.
Formele se schimbă, dar marele pericol
este să dispară acea noŃiune simplă care
stă la baza teatrului. Ce este practic teatrul?
Întrebare-răspuns. Întotdeauna ceea ce faci
pe scenă răspunde la o întrebare. Cauză-
efect. Există riscul mare, şi acest risc este
în toată lumea în momentul de faŃă, ca
paradigma să se schimbe. Efect-cauză.
Acum totul pleacă de la efect,
spectaculozitate, adrenalină. Să nu dispară
cauza, orbită fiind de efecte. Aceasta este
un mare pericol. Originalitatea cu orice preŃ
face să dispară cauzalitatea. 

De curând a fost premiat la Gala
premiilor VIP pentru Artele Spectacolului
Muzical  (noiembrie 2009). Se împlineau
exact 70 de ani de la primul spectacol pe o
scenă profesionistă – noiembrie 1939, la
Teatrul NaŃional – şi 59 de ani de la primul
spectacol la Teatrul de Operetă. Aşadar,
este un moment foarte potrivit pentru a
sărbători cariera sa îndelungată, dar şi
pentru aniversarea celor 9 decenii de viaŃă
bogată (este născut în 1919). La mulŃi ani,
Maestre!
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